
ســرویس سیاسی- کمتر از ۷ ماه به 
برگزاری انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ 
مانده اما به نظر می  رســد شــیوع ویروس 
کرونــا و مشــکلات فــراوان اقتصادی و 
معیشــتی مردم سایه ســنگینی بر جنب و 
جوش های انتخاباتی احزاب و گروه های 
سیاســی انداخته اســت؛ نه اصلاح طلبان 
برنامه و نشســت های منظمــی دارند نه 
اصولگرایان  مســیرِ دقیقی برای رسیدن به 
مقصد یافته انــد. در همین روزها مصطفی 
کواکبیان در طبقه ســومِ ساختمان روزنامه 
مردم سالاری که مدیرمسئولی آن را برعهده 
دارد از برنامه اصلاح طلبان برای مشارکت 
مشــروط به معنای حمایت از یک کاندیدا 
و حضور فعال در انتخابات ۱۴۰۰ ســخن 
گفت و اعلام کرد اهل تحریم و گوشه نشینی 

نخواهند بود اما مشروط به شرایطی...
کواکبیــان تاکید کرد که بحرانِ فعلی 
جریــان اصلاحات رغبت نداشــتن مردم 
برای مشــارکت در انتخابات است و رفع 
تحریم ها می تواند مشــارکت حداکثری را 
رقم بزند که شانس اصلاحات را در ۱۴۰۰ 
افزایش می دهد؛ مشــارکتی که به گفته او 
یک زمان تکلیف شرعی و واجب الهی بود 
اما اسفند ۹۸ انتخاباتی با مشارکت زیر ۵۰ 
درصد برگزار شد و آب  از آب تکان نخورد!
کواکبیــان که حضــور در چند دوره 
مجلس شورای اسلامی را در کارنامه دارد، 
انتقــادات تند و تیزی هــم علیه عملکرد 
نمایندگان مجلس یازدهم مطرح کرد و گفت 
که مجلس یازدهم به دلیل مشارکت بسیار 
پایین مردم در انتخابات بحرانِ مشروعیت 
سیاســی دارد، مدیریت محمدباقر قالیباف 
را دلیل بسیاری از تندوری های نمایندگان 
این مجلس معرفی و تاکید کرد پوپولیســم 
پارلمانــی میان آنها چنــان رواج پیدا کرده 
کــه محمود احمدی نژاد)کــه به رفتارها و 
شعارهای پوپولیستی شهره است( باید نزد 

مجلس یازدهمی ها درس پس دهد!
با احتیاط و محافظه کارانه از اســامی 
کاندیداها و اظهارنظر درباره آنها ســخن 
گفت بــا این حــال قاطعانه اعــلام کرد 
محمدجواد ظریف کاندیــدای انتخابات 
ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ نمی شــود و از 
اصلاح طلبــان هم هرکــس اصلاح طلبِ 
خالص و واقعی اســت بیایــد. در ارزیابی 
از شــرایط اصولگرایان هم گفت: قالیباف 
همچنان شیفته و شیدای ریاست جمهوری 
است اما ابراهیم رئیسی نمی خواهد دوباره 
کاندیدا شــود و اصولگرایان بــه دنبال او 

می روند.
مشــروح گفت وگــوی مصطفی 

کواکبیان را در ادامه بخوانید؛
آقــای کواکبیــان! وضعیــت 
اصلاح طلبــان را بــرای حضور در 
انتخابات ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ 
چطور ارزیابی می کنید؟ به نظر شما 
شانســی دارند که در این انتخابات 
پیروز شــوند یا حضــور مؤثری 

داشته باشند؟
واقعیت این است که انتخابات خرداد 
۱۴۰۰ پیش زمینه هایــی لازم دارد و اگر آن 
پیش زمینه ها فراهم شــود شاهد انتخاباتی 
رقابتی و پر شــور خواهیم بود اما اگر این 
پیش زمینه ها به هر دلیلی فراهم نشود نباید 
انتظار حضور گسترده مردم را پای صندوق 
رای داشــت؛ به هرحــال تجربه انتخابات 
مجلس یازدهم هم نشــان داد که می شود 
یک انتخابات ولو با ۴۰ درصد حضور مردم 
برگــزار کرد و آنهایی که رأی می آورند در 
خوشبینانه ترین حالت بین ۲۵ تا ۳۰ درصدِ 
آرای شرکت کنندگان را به دست می آورند 
و به هر ترتیب میانگیــن رای منتخبان در 
انتخابــات مجلس یازدهم ۱۵ درصد آرای 

کل واجدان شرایط خواهد بود.
تاثیر تحریم ها بر معیشت مردم 

۴۰ درصد است/ بهبود این شرایط 
شدنی است

هرچنــد ایــن ۱۵ درصــد خیلــی 

خوشبینانه است؛ اواخر شهریور ماه هم که 
دور دوم انتخابــات مجلس یازدهم برگزار 
شد به طور مثال استان البرز حدود ۱ میلیون 
و ۷۰۰ هزار نفر واجد شــرایط داشــت اما 
کسی که رأی آورد فقط  ۲۷ هزار رأی کسب 
کرد که این مقدار به دو درصد هم نمی رسد. 
لذا با توجه به تجربه ما، مهمترین مســئله 
فراهم کردن حضور گسترده مردم است و 
این هم به عوامل زیادی مربوط می شــود 
مثلا همین وضعیت معیشتی و اقتصادی که 
مردم دچار آن هستند، الان همه باید دست 
به دســت هم دهند تا در وضعیت معیشتی 

بهبودی حاصل شود.
شدنی است؟

بــه نظر من بله. بالاخــره آن حداقل 
معیشــتی که می شــود برای مردم فراهم 
کــرد را باید فراهم کنیــم. یک بخش این 
اســت که همه دست به دست هم دهیم تا 
این تحریم های ظالمانه و فشار حداکثری 
آمریکا برداشــته و با انتخاب بایدن فضای 
جدیدی ایجاد شــود، قطعا باید برای رفع 
ایــن تحریم ها تلاش کنیــم چون بحث 
معیشــت مردم به دو عامل اساسی وابسته 
اســت: یک عامل  تحریم ها اســت که من 
همیشــه گفته ام حداکثــر ۴۰ درصد کار 
اســت و ۶۰ درصد آن به کارآمدی دست 
اندرکاران مربوط می شود، از مجلس گرفته 
تا دولت و دستگاه های مختلف حکومت. 
همه باید بیشتر تلاش کنند. به نظر من این 
بهبود امکان پذیر اســت و ما باید آن اعتماد 
عمومــی تضعیف شــده را تقویت کنیم و 
عامل مردمی در انتخابات را نادیده نگیریم.

یک زمان مشارکت حداکثری در 
انتخابات تکلیف شرعی بود اما...

درست اســت، می توان انتخاباتی با 
۳۰ الی ۴۰ درصد شرکت کننده برگزار کرد 
و یک رئیس جمهوری هم بیاید و زمام امور 
را به دســت گیرد اما عملا آن اراده اکثریت 
مردم تجلی پیدا نمی کند، یعنی اکثریت مردم 
باید بر سرنوشــت خودشان حاکم شوند و 
خودشان تعیین کننده سرنوشت شان باشند. 
یــک زمانی برای ما مشــارکت حداکثری 
مســئله بســیار مهمی بود، این مشارکت 
واجب الهــی و وظیفه قرآنــی و تکلیف 
شــرعی محسوب می شد و ما همیشه همه 
را به شرکت حداکثری در انتخابات تشویق 

می کردیم.
انتخاباتی با مشارکت زیر ۵۰ درصد 

برگزار کردند و آب  از آب تکان 
نخورد!

اکنون برای بعضــی ها دیگر خیلی 
اهمیتــی ندارد چون تجربه کردند و دیدند 
می شــود با زیر ۵۰ درصــد هم انتخابات 
برگزار شــده و آب هم از آب تکان نخورده 
اســت؛ بله همه چیز پیــش می رود اما این 

موضوع قابل تأمل جدی است.
عامــل دوم مســئله رد صلاحیت ها 
توســط شورای نگهبان اســت؛به هرحال 
اکنون بحث های مختلفی مطرح می شود و 
ما باید به دوستان خودمان در دستگاه های 
نظارتی توصیه کنیم که از آن دیدگاه انقباضی 
دست بکشند و دیدگاه انبساطی تری نسبت 
به تایید صلاحیت ها داشته باشند، من نمی 

گویم که قانون رعایت نشود. 
اما شــما ببینید، چیــزی که مجلس 
یازدهم در طرح خودش دارد واقعا فاجعه 
است که کاندیداها باید ۵ نفر از مشاورانشان 
را به شــورای نگهبان معرفی کنند و از آنها 
مصاحبه به عمل آید و شورای نگهبان باید 
برنامــه های کاندیداها را تایید کنند، ضمنا 
کاندیداها باید روحیه جهادی داشته باشند 
و آرمان گرا باشــند و ... ، البته بعید می دانم 
این طرح به انتخابات ۱۴۰۰ برســد و اینها 
خیلی شتابزده دارند بحث می کنند؛ لذا این 

هم یک بحثی است.
می گویند زنان کاندیدا شوند اما نظر 

فقها برنگشته!
از ســویی اگــر قرار اســت زنان در 
انتخابات کاندیدا شوند باید پیش بینی هایی 

شود، سخنگوی شورای نگهبان می گوید 
زنان می توانند ثبــت نام کنند اما نظر فقها 
برنگشته اســت و علی هذا. بنابراین همه 
دســتگاه ها بایــد به این نــگاه و رویکرد 

مشارکت حداکثری مردم توجه کنند.
رئیس جمهوری نیاید که بعدا آدرس 

واشنگتن دی سی بدهد
عامل سوم هم به موضوعی برمیگردد 
که ما در حزب مردم سالاری با عنوان طرح 
جمهوریت سوم مطرح کردیم، براین اساس 
که وظایف رئیس جمهور باید کاملا شفاف 
باشــد که بعد نگوید فلان مســئله به من 
ربطی ندارد و به واشــنگتن دی سی بروید 
و آدرس آنجــا را دهــد. ما گفته ایم بخش 
هایی از قانون اساســی حتما باید بازنگری 
شــود، این موضوع هم شاید به انتخابات 
۱۴۰۰ نرســد اما اعلام یک رفراندوم برای 
اینکه بازنگری قانون اساسی جدیدی داشته 
باشیم می تواند ایجاد تحرک و نشاط خوبی 

میان مردم داشته باشد.
ضرورت فرصتِ مساوی برای همه 

گروه ها از صدا و سیما
عامل چهارم هم بحث انسجام، اتحاد 
و هماهنگی میان جریان های سیاسی است، 
مــن در مصاحبه دیگری هم گفته بودم که 
اصولگرایان اکنون بر ســر وزرا دعوا دارند 
که چه کســی وزیر شــود و کاندیداهای 
خودشان را هم مشخص کرده اند اما بحث 
اصلاح طلبان در مورد این اســت که آیا به 
صورت مشروط مشــارکت کنیم و اینکه 
یک کاندیدای خالص اصلاح طلب داشته 
باشــیم، یعنی قرضــی و نیابتی و اجاره ای 
نباشــد لذا این اتحاد و انسجام بحث بسیار 
مهمی است و عامل آخر که بسیار مؤثر است 
اینکه باید انتخاباتی جدی پر شور و رقابتی 
داشــته باشیم، حتما باید فرصت مساوی و 
برابــر برای همه گروه ها و جریان ها فراهم 
باشــد، به ویژه در استفاده از صدا و سیما یا 

تریبون هایی که وجود دارد.
غیبت ۶۰ درصدی مردم در 

انتخابات جبران می شود اگر...
به نظر مــن اگر این مجموعه عوامل 
ترمیم شــود غیبــت ۶۰ درصدی مردم در 
انتخابات حتما جبران می شــود و ما شاهد 
مشــارکت حداکثری خواهیــم بود. ما در 
حزب مردم ســالاری به همــه این عوامل 
تاکید داریم. ما ۳۰ بهمن ماه امســال کنگره 
ای برگزار می کنیم و آنجا تکلیفمان را تعیین 

خواهیم کرد.
معمولا کسانی تایید صلاحیت می 
شوند که همزمان از رهبری حکم 

دارند
اشــاره ای به عمکرد شــورای 
نگهبــان داشــتید؛ بحــث رایزنی 
اصلاح طلبــان با نهادهای حاکمیتی 
بــرای تایید صلاحیت ها همیشــه 
مطرح می شــود اما به نظر می رسد 
هیچ گاه تاثیــری در نتیجه اعلامی 
توسط شــورای نگهبان ندارد. هم 
اکنــون اصلاح طلبــان رایزنــی یا 
گفت وگویی با شورای نگهبان در این 

زمینه دارند؟
شورای هماهنگی جبهه اصلاحات 
هنــوز هیــچ تصمیمــی بــرای بحــث 
ریاست جمهوری نگرفته است و هنوز در 
حال بحث درباره راهبردها هســتند. مثلا 
من دیدم یکی از آقایان گفته بود بهتر است 
آنهایی که از رهبــری حکم دارند کاندیدا 
نشــوند و این خودش یک بحثی اســت، 
چون معمولا آنهایی که تایید صلاحیت می 
شوند همه کســانی هستند که همزمان در 
سِــمت دیگری از رهبری حکم دارند. لذا 
چون هنوز چیزی مشــخص نیست هنوز 

تصمیمی هم گرفته نشده است.
به نظر شــما بهتر اســت باز 
هم کســی که از رهبری حکمی دارد 

کاندیدا شود؟
خیــر. این در هیچ جای قانون نیامده 
اســت. باور من این است که الان کمی زود 

اســت بخواهیم در این باره بحث کنیم اما 
آن ۵ نکته ای که عرض کردم نکات کلیدی 
در بحــث فراهم کردن زمینه های برگزاری 
انتخابات ۱۴۰۰ است؛ حضور مردم، اتحاد 
میان جناح ها در درون خودشان و رسیدن 
به یک ســاز و کار بــرای وفاق همچنین 
تقویــت اعتماد عمومی که بــرای آن باید 
بحث معیشــت و اقتصاد آنها را بهبود داد، 
اگر این عوامل درست شود به نظر من زودتر 

به نتیحه می رسیم.
شانس اصلاح طلبان در انتخابات 

۱۴۰۰ زیاد می شود اگر...
در ذیل صحبت هایتان به بحث 
انتخابات آمریکا و نتیجه آن اشاره 
کردیــد، فکر می کنیــد انتخاب آقای 
بایدن چقدر بر حضور پر شــور و 
امیدوارانه مردم در انتخابات تاثیر 
دارد؟ و اینکه آیا انتخاب او می تواند 
شانس پیروزی اصلاح طلبان را در 

انتخابات ۱۴۰۰ افزایش دهد؟
شــانس اصلاح طلبــان در صورتی 
افزایــش می یابد که مردم حضور داشــته 
باشــند و بلــه، این بحث مــی تواند روی 
حضور آنها تاثیرگذار باشد چون مثلا آقای 
ظریف گفتند که آقای بایدن با سه فرمان می 
تواند آن تحریم هــا را بردارد، اگر تحریم 
ها برداشته شود حتما گشایش اقتصادی به 
دنبال خواهد داشت و این گشایش در داخل 
کشــور تاثیرگذار خواهد بود؛ هرچند من 
معتقدم در دراز مدت میان حزب دموکرات 
و حــزب جمهوری خــواه تفاوت زیادی 
وجود ندارد اما در کوتاه مدت چون بایدن 
اعلام کرده که می خواهم به برجام بازگردم، 
حاضر به بحث و مذاکره هستم و تحریم ها 

را برمی دارم، مسئله قابل توجه می شود.
فکر می کنید این اقدامات نهایتا 
به نفع اصلاح طلبان هم خواهد بود؟

ایــن به نفع مردم اســت و اگر مردم 
مشــوقی بــرای حضور داشــته باشــند 
اصلاح طلبان هم حتما تشــویق می شوند 

حضور بهتری در عرصه پیدا کنند.
اگر ریاست جمهوری ترامپ ادامه 

پیدا می کرد هیچ چشم اندازی برای 
آینده نداشتیم

برخــی معتقدند آمــدن آقای 
بایــدن و حرف هایــی کــه درباره 
بازگشت به برجام می زند می تواند 
زمینه ســاز زنده شــدن شعارها و 
وعده  ای دیپلماتیک باشــد و همین 
اصلاح طلبان را ترغیــب کند که از 
این شرایط برای مذاکره و گفت وگو 
با آمریکا استفاده کنند. نظر شما در 

این رابطه چیست؟
اینجا ســه بحث منفــک از یکدیگر 
وجود دارد؛ اول اینکه بحث اساســی، رفع 
تحریم ها اســت و ما بایــد برای این فکر 
کنیم. اساســی ترین و مهمترین برنامه، رفع 
تحریم هاســت، اگر ریاســت جمهوری 
ترامــپ ادامه پیدا می کرد نمی شــد هیچ 
چشــم اندازی برای آینده داشت اما آمدن 
بایدن چشــم انداز روشنی برای این بحث 

ایجاد می کند.
دوم بحث بازگشــت آمریکایی ها به 
برجام اســت که این بــا موضوع قبل فرق 
مــی کند، تحریم ها چیزی بود که با خروج 
ترامپ از برجام برای ما ایجاد شد و اگر آنها 
به برجام بازگردند، شــاید ما هم که کاهش 
تعهدات برجامی داشتیم به جای خودمان 
بازگردیم و خسارت هایی که در این مدت 

دیدیم را تاحدی جبران کنیم.
برجام جای مذاکره ندارد

موضوع ســوم بحث مذاکره است؛ 
مذاکره می تواند درباره موضوعات زیادی 
باشــد و این نه به تحریم ها مربوط است و 
نه به برجام چون برجام جای مذاکره ندارد، 
برجــام معاهده ای بــوده که قبلا تصویب 
شده و ۵ کشور آن را امضا کرده اند و بحث 
مذاکره ربطی به برجام ندارد. مذاکره ممکن 
است بر ســر موضوعات مختلف دیگری 
باشد و چیزهایی را آنها بخواهند و چیزهایی 
را هم ما بخواهیم. لذا این ســه مورد را باید 
از هــم تفکیک کرد و هرکدام از اینها حتما 
پیامدهای خودش را دارد اما اگر تحریم ها 
باقی بماند جوری است و اگر بخواهد رفع 
شود جور دیگر. من در یک جایی گفتم که 
آمریکا اکنون آنقدر درگیری داخلی دارد که 
باید به آنها برسد، یا رقابت های امنیتی که با 
روسیه دارند و رقابت های اقتصادی جدی 
با چین  همچنین مشــکلاتی که در رابطه با 
کرونا پیدا کردند بنابراین معتقدم ایران نباید 
اولویت اول سیاست خارجی آمریکا باشد.

آقای کواکبیان! شما چندی پیش 
اظهارنظــری دربــاره آقای خاتمی 
داشتید و گفتید که او باید در مجموعه 
اصلاحات نقش مشــورتی داشــته 
باشــد که این نظر جنجالی هم شد. 
بحث انتقاد از آقای خاتمی و جایگاه 
او مدتی است میان چهره های اصلاح 
طلب فراگیر شده و آقای کرباسچی 
هم آن را مطرح کرده است. می خواهم 
بدانــم بحث عبور از لیــدری آقای 
خاتمی چقدر می تواند جدی شود و 
نهایتا چه جایگزینی برای او وجود 
دارد؟ مثلا آقای موسوی خوئینی ها؟

ما در رفتار سیاسی حزب مردم سالاری 
بحث های مفصلی داشــتیم و اینجا بحث 
اشــخاص مطرح نیست، بلکه بحث ساز و 
کار اهمیت دارد. اما ســاز و کار دستیابی به 
اجماع اصلاح طلبان چیست؟ دو سال است 
که طرح پارلمان اصلاحات را مطرح کردیم 
که در شورای هماهنگی جبهه اصلاحات 
هم تصویب شده اما هنوز اجرا نشده است، 
این یک ســاز و کاری است که ما گفتیم ۴ 
هزار نفر بتوانند در یک جایی باشــند )مثلا 
حتی در فضای مجازی( و کاندیداها برنامه 

های خودشــان را ارائه دهند و از میان آنها 
یک نفر که بیشترین نظرها را جلب می کند 
بیاید، برای انتخابات شــوراها کمیته شکل 
گیرد و آنها لیســت تعیین کنند، برای بحث 
خبرگان هم یکجور دیگر و برای بحث های 
میان دوره ای هم همینطور، اما اصل موضوعِ 
با اهمیت برای انتخابات ریاست جمهوری 

است.
احترامِ آقای خاتمی را داریم اما...

هرچند طرح های دیگری هم مطرح 
اســت، مثلا پیــش از این شــورای عالی 
سیاست گذاری اصلاح طلبان را داشتیم که 
الان ۹ ماه است تعطیل شده؛ البته ما بر سر آن 
ساز و کار هم مقداری بحث داریم که چطور 
بود، در مجموع نظر ما این است که  ازعقل 
جمعی این ۳۲ حزب اکثریت اصلاح طلب 
به یک ساز و کاری برسند و ما آن ساز و کار 

را می پذیریم.
من هم گفتم این نیســت که بگوییم 
مثــلا از مجمــع روحانیون مبــارز، آقای 
موســوی خوئینی ها مثلا فلان آقا را توصیه 
می کند و همه هم باید در خدمت باشــیم، 
ما گفتیــم که این را قبول نداریم چون باید 
درباره هر فردی بحث شــود، یا مثلا آقای 
خاتمی نظرشــان به یک نفر اســت و همه 
بایــد او را بپذیرند، ما گفتیم احترام جناب 
آقای خاتمی را داریم اما نمی توانیم این نوع 
شــرایط را بپذیریم، اما اگر اکثریت احزاب 
بگویند ســاز و کار ما این است که ما هیچ 
تصمیمی نمی گیریم و هرچه آقای خاتمی 
بگوید را می پذیریم، خب این هم یک ساز 

و کار است.
بحثِ عبور از خاتمی مطرح نیست

حرف ما این بود که بدون ســاز و کار 
نباشیم، یعنی نحوه دستیابی به آن اتفاق نظر 
و آن اجماع نباید بدون ســاز و کار باشــد؛ 
بحث ما بر ســر همین بــود وگرنه ما اصلا 
بحث عبور از خاتمی و کنار گذاشتن ایشان 
نیســت و احترام ایشان را هم داریم. اما در 
رابطه با بحث انتخابات ریاست جمهوری 
ســه نظر وجود دارد: یک نظر مشــارکت 
بدون قید و شرط است، اینها می گویند اگر 
کاندیدای نیابتی هم بود مصلحت فعلا اقتضا 
می کند که در انتخابات شرکت کنیم )البته 
حامیــان این نظر در اصلاح طلبان کم اند اما 
هستند کسانی که اینگونه فکر می کنند که 
حالا که نفر ما تایید نمی شــود یک نفر را 

قرضی بگیریم و این کار انجام شود(.
فکر می کنید این نظر اکنون میان 

اصلاح طلبان طرفدار دارد؟
کم هســتند اما مثلا در میان دوستان 
حزب اعتدال و توســعه ایــن نظر وجود 
دارد،آنهــا می گویند اگر کاندیدای ما تایید 
نشــد ما یک نفر را نیابتی بگیریم.بعضی از 
حزب کارگزاران سازندگی هم این را گفته 
اند اما مجموعه حزب در جلسات شورای 

هماهنگی این نظر را مطرح نکرده است.
به دنبال مشارکتِ مشروط در 
انتخابات هستیم نه تحریمِ آن

نظــر دیگر اما ۱۸۰ درجه نقطه مقابل 
نظریه اول اســت، آنها می گویند ما تحت 
هیچ شرایطی نباید در انتخابات شرکت کنیم 
و استدلال شان این است که مردم هنوز آماده 
نشــده اند و چــون کاندیدای ما تایید نمی 
شود پس چه فایده ای دارد که حضور داشته 

باشیم، این نظر قوی تر از نظر اول است.
نظر سومی هم وجود دارد که به نظر 
من قوی تر ازآن دو نظر قبلی است و نظر ما 
در حزب مردم سالاری هم همین است؛ ما 
معتقدیم نه بی قید و شرط باید در انتخابات 
شــرکت کنیم و نه می گوییم اصلا شرکت 
نمی کنیم، به معنای مشارکت مشروط، یعنی 
مشروط به آن شرایطی است که داریم، اگر 
شرایط ما تحقق پیدا کرد ما هیچ وقت اهل 
تحریــم نبودیم، منظورمان از مشــارکت 
مشــروط این اســت که کاندیدا نداریم نه 
اینکه در انتخابات شرکت نمی کنیم. چون 
تحریم انتخابات یک بحث است و اینکه ما 
بخواهیم مشارکت گسترده و با حمایت از 
یک کاندیدای مشخص داشته باشیم بحث 

دیگری است.
شما دیدید که ما ۸ حزب اصلاح طلب 
برای انتخابات اســفند ۹۸ ائتلاف کردیم و 
در تهران لیســت دادیم اما  در شهرســتان 
ها فقط توانســتیم ۶۰ کاندیــدا پیدا کنیم 
چون کاندیدایی وجود نداشــت. در واقع 
اصولگرایان با خودشــان رقابت داشتنند. 
ما این را هم مطرح کردیم که به هرکســی 
رسیدیم حتما باید با او نشست داشته باشیم. 
از سویی به بحثِ بازنگری در قانون اساسی 
هم تاکید داریــم چون اگر این اتفاق نیفتد 
فقط آدم ها عوض می شــوند و وضع مردم 

همین است که می بینید.
»تَکرار می کنم« همچنان تاثیر دارد 

اگر...
فکر می کنید »تَکــرار می کنم« 
آقای خاتمــی در انتخابات ۱۴۰۰ هم 

کارایی دارد؟  
تکَــرار می کنم آقای خاتمی به عامل 
اول برمــی گــردد. مــردم الان رغبتی به 
مشــارکت در انتخابات ندارند، زمانی که 
رغبت نداشته باشند هزار بار هم شما تکَرار 
کنید، طرف می گوید من به نان شب محتاج 

هستم چرا در انتخابات شرکت کنم؟
بنابراین تا مســئله اول حل نشــود 
ایــن تکَرارها هم تاثیر نــدارد، حتی برای 
اصولگرایان هم زمینه ای وجود ندارد. اگر 
اکثریت مردم مشــوق هایی برای شرکت 
کردن در انتخابات پیدا کنند، تکَرار می کنم 

خاتمی هم تاثیر خواهد داشت.
ظریف کاندیدا نمی شود/ هنوز 

نیامده فحش می شنود!
اکنــون اســامی بــه عنوان 
جریــان  احتمالــی  کاندیداهــای 
اصلاحــات مطرح اســت. همچون 

آقایان جهانگیری، محســن هاشمی، 
ظریف و ... نظر شما درباره حضور 

این چهره ها چیست؟
من نشــنیدم. در رابطه با حضور در 
انتخابات بحث ما مشارکت گسترده مردم 
است و در رابطه با حمایت از کاندیدا من به 
آن ســاز و کاری که تعیین می شود پایبند و 
از دل آن ساز و کار یک کاندیدا در می آید. 
اگر آن ســاز و کار تعریف شود بنده خودم 
هم کاندیدا هستم و فوقش در آن ساز و کار 
رأی نمی آورم و تابع عقل جمعی می شوم.

درباره آقای ظریف البته باید بگویم که 
من چند بار با ایشــان صحبت کردم، ایشان 
مــی گوید من آمادگی نــدارم و همین کار 
برای من خوب است، یعنی واقعا حوصله 
دعــوا و بحث را ندارد. او هنوز قدمی برای 
انتخابات برنداشته دارد فحش می شنود اگر 
جدی بیاید که دیگر هیچ بنابراین باید دید 

در ادامه چه پیش می آید.
غرضی می گفت من ۴ سال فقط به 
نانوایی رفتم اما ردصلاحیت شدم

بــا ایــن اوصاف شــما هم به 
کاندیداتوری در انتخابات ۱۴۰۰ فکر 

می کنید؟
من یک سابقه عدم احراز صلاحیت 
دارم و آقای کدخدایی هم گفتند کســانی 
که رد شــده اند دیگر کاندیدا نشوند و بعد 
اصلاح کردند و گفتند این یک نظر شخصی 
بوده؛ از آن طرف هم گفتند کسانی که قبلا 
تایید شدند ممکن است این دفعه رد شوند. 
بنده خدا آقای غرضی می گفت من در این 
۴ سال گذشته فقط به نانوایی رفتم و آمدم و 
نمی دانم چه کار بدی کرده ام که قبلا تایید 

شده ام و الان رد می شوم.
باید مبنا و معیار و عامل سنجشی باشد 
که به ما بگوید مثلا شــما به این دلیل و این 
دلیل رد شــده اید و باید طرف را به شکلی 

قانع کرد که دیگر کاندیدا نشود.
کاندیدای انتخابات ۱۴۰۰ می شوم 

اگر...
استنباط من درباره بحث شخصی این 
اســت که آن فضای انتخاباتی فعلا فراهم 
نیســت و هنوز به آن ساز و کار دست پیدا 
نکرده ایم. موضوع ســوم هم این است که 
من شخصی فکر نمی کنم، حزبی فکر می 
کنم. ممکن است حزب به من بگوید شما 
اصلا نیایید یا بگوید حتما باید بیایید و این 
کنگره است که این را تعیین می کند. این سه 
موضوع برای شخص من خیلی مهم است.

هرکس اصلاح طلبِ خالص است 
بسم الله!

فکر می کنید اکنون چه کسی می 
تواند در آن ساز و کار قرار گیرد؟

هرکســی می تواند در این ساز و کار 
قرار بگیرد. شــرط ما فقط این اســت که 
اصلاح طلب خالص باشد  و از دل جریان 
اصلاحات بیاید. هرکدام از افراد که فکر می 

کند واجد این شرط است تشریف بیاورد.
الان آقای عارف یک شخصیت 
اصلاح طلب است یا آقای جهانگیری 
و آقای موســوی لاری، اما آیا قدرت 

رای آوری دارند؟
حزب مردم سالاری تا کنون درمورد 
هیچ کاندیدایی نظر نداده است و تا کنگره 

برگزار نشود نظر نمی دهد.
مجلس یازدهم بحرانِ مشروعیت 

سیاسی دارد
وضعیت اصولگرایان را چطور 
می بینید؟ آنها مجلس یازدهم را در 
اختیار دارند و خیلی از آنها در ابتدای 
مجلس می گفتنــد که پیروزی ما در 
انتخابات ۱۴۰۰ منــوط به عملکرد 
مجلس یازدهمی هاست. شما سابقه 
طولانی در نمایندگی مجلس دارید، 
الان فضــای مجلس و تاثیر عملکرد 
آنها در انتخابات ۱۴۰۰ را چگونه می 

بینید؟
بــه نظر من مجلــس یازدهم بحران 
مشروعیت سیاســی دارد یعنی به صورت 
ذاتــی به دلیل غیبــت ۶۰ درصد مردم این 
بحران را پیدا کرده است، اما نکته این است 
که ۶ ماه از عملکرد آنها نگذشته و دو بار از 
رهبری تذکر گرفتند و این موضوع مهمی 
اســت. من در توئیتی نوشتم اینهایی که می 
گویند دو آتشه ذوب در ولایت هستیم این 

گونه اند!
آنها که دنبال استیضاح 

رئیس جمهورند در برابر رهبری 
می ایستند

آن بد و بیراه هایی که به دکتر ظریف در 
مجلس گفتند یک مورد بود و یک مورد هم 
گفتند رئیس جمهور نه تنها یک بار که هزار 
بار باید اعدام شود، یعنی با اینکه علم دارند 
و می دانند که رهبری فرموده اند این دولت 
باید تا پایــان دوره اش بماند، باز هم ادامه 
می دهند. شما به عنوان یک خبرنگار از این 
فرمایش رهبری چه برداشتی می کنید؟ یعنی 
کاملا مشخص است که این رئیس جمهور تا 
پایان دوره باید بماند و دیگر بحث استیضاح 
و برکنــاری معنایی ندارد و هرکســی این 
بحث را مطرح کند یعنی دارد برابر رهبری 

موضع می گیرد و این واضح است.
مدعیانی که دو آتشه ولایی هستند، 

باید شرمنده این مجلس باشند
به هرحال رهبری طبق قانون اساسی 
نصیحت و رهنمود دارد. ایشــان تذکر می 
دهد و نصیحت می کند اما جلوی مجلس 
را نمــی گیرد. ما در مجلس دهم یکبار هم 
چنین تذکری از ســوی رهبری نداشتیم. 
رهبری از موضع پیشبرد امور نصیحت می 
کند و رهنمود مــی دهد. آنهایی که خیلی 
مدعی هستند و دو آتشه ولایی هستند باید 
مقداری شرمنده باشند که چرا این وضعیت 

پیش می آید.

ایرلاین ها 

احساسی است

قابل پیشگیری بود 

ضایع می کند

واکنش مطهری 

رییس جمهور حل کند

تایید نکرد

نظری ندارم 

مقصود اســعدی ســامانی، دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی گفت : هیچ 
ایرلاینــی حق نــدارد بیش از ۱۰ درصد نرخ بلیت های خــود را افزایش دهد و در 

صورت مشاهده این تخلف، با آنها برخورد می شود.
تمامــی ایرلاین ها موظف به رعایت ظرفیت ۶۰ درصدی هســتند، هم اکنون 
هیچ مسافر کرونایی که تست pcr او مثبت شده باشد، اجازه اخذ بلیت و حق سوار 
شدن به ناوگان هوایی کشور را ندارند.با اجرا شدن این طرح به سازمان هواپیمایی 
کشــور و وزارت راه وشهرســازی اعلام کرده ایم که این ابلاغیه لزوم استفاده از ۶۰ 
درصــد ظرفیت هواپیماها را بردارند، چون ایــن محدودیت ها خود باعث کاهش 
 حجم مســافر شده و بســیاری از پروازها با ظرفیت های خالی مسافران را جابه جا 

می کنند.

محمد باقری بنابی، رئیس فراکســیون مستقلین ولایی مجلس گفت : متأسفانه 
در کشــور ما بحث های کارشناســی درباره طرح ها و حتی لوایح به حد لازم انجام 
نمی شــود و جای کار کارشناسی و تحقیقات و پژوهش های علمی را گاه هیجانات 

و احساسات می گیرد. 
طرح هایی از قبیل پرداخت یارانه به مردم برای تأمین کالای اساسی طرح های 
احساســاتی و غیرمنطقی اســت که با گذر زمان و فروکش کردن هیجانات متوجه 

می شویم چه آسیب ها و تبعات منفی برای مردم داشته است.

رئیس شــورای عالی نظام پزشکی گفت: در شــرایط اسفباری قرار داریم که 
قابل پیش بینی و پیشــگیری بود اما متأســفانه هشدارها جدی گرفته نشد.نمی توان 
این پاندمی را که ۹ ماه از شیوع آن گذشته و در اوج خود قرار دارد با این نوع برنامه 
ریــزی های مقطعی کنترل کرد و نیازمند یک برنامه جامع و تقســیم کار ملی برای 

مدیریت و کنترل آن هستیم. 
بی توجهی به عواقب دخالت های غیر علمی و دادن مجوزهای مربوط توسط 
وزارت بهداشت عامل دامن زدن به این مسائل است که تحت عناوین طب اسلامی 

و سنتی و یا ایرانی با سلامت مردم بازی می شود.

کامران باقری لنکرانی وزیربهداشــت احمدی نژاد در روزنامه شــرق نوشت: 
توقع غیرواقعی از مدل ســازی در برخی از کشــورها منجر به سیاست گذاری های 

غلط شده است.
هیچ مدلی به  تنهایی نباید مبنای تصمیم گیری باشد و مهم تر اینکه سیاست گذار 
باید بدترین ســناریوی محتمل را در نظر بگیرد، هرچند کارآزمایی های بالینی مهم 
هســتند، تمرکز صرف بر آنها نشــان دهنده تفوق دیدگاه درمان محور در برابر این 
جهان گیری در کشور ماست؛ موضوعی که در نحوه هزینه کرد اعتبارات تخصیصی 
هم نمایان است. محققان همان طور که وزیر محترم فرمودند، باید هدفمندتر تحقیق 
کنند و هم سیاســت گذار باید گوش شــنوایی برای نتایج تحقیقات داشــته باشد.

ان شاءالله با همکاری و جبران اشتباهات آینده را بهتر کنیم. 
گلایه هــا اگــر به بهبــود اوضاع نینجامــد، فایده ای نخواهد داشــت و فقط 

فرصت های بیشتری را ضایع خواهد کرد.

علی مطهری در توییتر در واکنش به ســخنان خطیب نماز جمعه مشهد گفت، 
آنها که تحولات انتخاباتی آمریکا را فرصتی برای رفع تحریم ها نمی دانند یا نادانند 

یا خائن.
 در این توییت آمده است؛ جناب علم الهدی گفته اند آنان که تحول انتخاباتی 
آمریکا را فرصت می دانند یا نادانند و یا خائن. باید گفت بر عکس اســت، آنان که 
این تحول را فرصتی برای رفع تحریم ها و بهبود معیشــت مردم با حفظ عزت ملی 

نمی دانند یا نادان اند یا خائن و برانداز.

رییس شــورای اســلامی شــهر تهران از رییس جمهور خواست تا اختلاف 
مســئولان را در داخل ســتاد کرونا حــل کند. او با قدردانــی از تصمیم به تعطیلی 
کرونایی با وجود دیرهنگام بودن آن گفت: بخش مهمتر، رعایت کردن مســائل از 
سوی مردم است که خوشبختانه اصناف در تهران نسبی در روز نخست این تعطیلی 
را رعایت کردند. بخش منفی موضوع نیز افزایش مســافرت شــهروندان تهرانی در 

روزهای قبل از تعطیلی به شمال است. 
از ستاد کرونای مازندران و گیلان درخواست داریم که نسبت به تعطیل بودن 
رســتوران ها، فروشگاه ها و مناطق گردشگری شمال نظارت ویژه ای داشته باشند 
تا افرادی که به شــمال مسافرت کرده اند، مجبور به اقامت در اماکن مسکونی خود 

باشند.

ســعید خطیب زاده، ســخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به فایننشنال تایمز 
گفت: شــهادت نیروهای ســپاه قدس در حمله رژیم صهیونیستی به سوریه را تایید 
نمی کنم؛ اظهارات خطیب زاده واکنشی است به ادعاهای چند روز اخیر در سوریه. 
ارتش اســرائیل ادعا کرده بود جنگنده های اســرائیلی اهدافی متعلق به نیروی سپاه 
قدس ایران و ارتش سوریه را در جنوب کشور سوریه بمباران کرده اند. خبرگزاری 
فرانســه هم به نقل از ســازمان  دیده بان حقوق بشر سوریه مستقر در لندن ادعا کرده 
بود که در جریان حمله جنگنده های اسرائیل دست کم ده سرباز از جمله پنج ایرانی 

به شهادت رسیده اند. 
خطیب زاده در نشست خبری امروز خود با رد این ادعاها افزود: رژیم اشغالگر 
قدس می داند فصل بزن دررویی خیلی وقت اســت تمام شــده و با احتیاط حرکت 
می کند و خوی تجاوزکارانه این رژیم قابل درمان نیست و تنها راه آن مقاومت صد 
در صدی در تمام جبهه هایی اســت که این رژیم دســت به ناآرامی می زند. حضور 
ایران در ســوریه مستشاری است و اگر کسی در این حضور خللی ایجاد کند پاسخ 

کوبنده ای می گیرد.

یک نماینده اصولگرای مجلس در پاسخ به این پرسش که آیا شما در شبکه های 
اجتماعی فعال هستید، گفت: من در توییتر گاهی توییت می زنم، ولی ما نگران هستیم 

که از همین موضوع هم سوءاستفاده شود. 
ماننــد همــان اتفاقی که بــرای آقای ترامپ افتاد و توییتــر بنا به نظر خودش 
توییت های ایشان را حذف کرد. عزت الله اکبری تالارپشتی درباره فعالیت شبکه های 
اجتماعی در کشور، گفت: به هرحال شبکه های اجتماعی ویژگی های مختلفی دارند 

و اگر در مسیر منافع ملی و منافع مردم قرار داشته باشند، اتفاق خوبی است. 
این نماینده اصولگرای مجلس در پاسخ به این پرسش که آیا موافق فیلترینگ 
شــبکه های اجتماعی در کشور هســتید، گفت: من نظری درباره این موضوع ندارم 
و دوســتان در کمیســیون فرهنگی بهتر می توانند به این سوال پاسخ بدهند. اکبری 
تالارپشــتی گفت: در حوزه اقتصادی شــبکه های اجتماعی نقش خودشان را دارند 
 و من امیدوارم که شــبکه های اجتماعی و فعالیت آنها در جهت منافع ملی کشــور 

باشد.

اخبار ویژه ...

سیاسی

اینهایی که می گویند دو 
آتشه ذوب در ولایت هستیم 

این گونه اند!
مصطفی کواکبیان، دبیرکل حزب مردم سالاری می گوید: اقدامات برخی نمایندگان مجلس یازدهم نه تنها شبیه همان 
اقدامات پوپولیستی احمدی نژاد است بلکه می توان مدعی شد احمدی نژاد باید بیاید و نزد این عزیزان درس هم پس دهد.

ادامه در صفحه6

کواکبیان دبیرکل حزب مردم سالاری: 

سه شنبه 4 آذر 1399، 8 ربیع الثانی 1442 ،24 نوامبر 2020، شماره 3619، صفحه3


